
2025至 2026学年度硕士学位项目报考要求

2025/2026 Academic Year Master's Degree Program Admission Requirements

备注 Note：
1. 本说明只涉及专业及学术水平证明材料，汉语水平证明材料及其他要求详见招生简章正文。论文语言需使用中文或英文，其他语言请附中文译文。

This exclusively outlines the application materials that will serve as evidence of applicants' academic or artistic proficiency. For Chinese language and other
requirements, kindly refer to NACTA 2025/2026 Academic Year Master Degree Programs.Academic papers or theses are expected to be in Chinese or English. In the
case of submissions in other languages, please provide their Chinese versions.
2. 硕士学位项目包括学术型和专业型两种。

The Master's Programs offer two options: research-oriented degree (referred to as "Research Program") and profession-oriented degree (referred to as "Professional
Program").
3. 所有的硕士学位项目均接收非学历进修生。详情请另行咨询。

All Master's programs also offer non-degree study opportunities. Please inquire separately.

一、表演类

I. Performance
专业名称

Program
培养系部

Department
专业水平证明材料

Materials Supporting Professional Proficiency

戏曲表演研究

Chinese Opera Performance Studies
(Research Program)

京昆系

Peking Opera and Kunqu Opera
表演系

Chinese Opera Performing Arts

随申请表提交一篇本人关于任何中国戏曲表演研究（京剧、昆曲或其他剧种）

方面的论文，PDF格式。

Please submit an academic paper/thesis (PDF format) on the study of Chinese
Opera performance (Peking opera, Kunqu opera or other kinds), along with your
application form.

戏曲表演 随申请表提交一个本人的任何中国戏曲表演（京剧、昆曲或其他剧种）的视频，



Chinese Opera Performance
(Professional Program)

时长不少于 10分钟。

Please submit a video clip (at least 10 minutes) showcasing your Chinese opera
performance (Peking opera, Kunqu Opera or other kinds) , along with your
application form.

戏曲表演形体训练研究

Chinese Opera Movement and
Physical Training Studies (Research

Program)

表演系

Chinese Opera Performing Arts

随申请表提交一篇本人关于戏剧表演基本功训练研究方面的论文，PDF格式。

Please submit an academic paper/thesis (PDF format) on the study of basic skills
training in theatre performance, along with your application form.

戏曲表演形体训练与编创

Chinese Opera Movement Training
and Choreography (Professional

Program)

随申请表提交一个本人进行戏剧表演或戏剧表演教学的视频，时长不少于 10
分钟。

Please submit a video clip (at least 10 minutes) showcasing your theatre
performance or your teaching in a theatre performance class.

戏曲舞蹈表演

Chinese Opera Dance and
Performance (Professional Program)

随申请表提交一个本人舞蹈表演的视频，时长不少于 10分钟。

Please submit a video clip of your dance performance (at least 10 minutes).

二、导演类

II. Directing
专业名称

Program
培养系部

Department
专业水平证明材料

Materials Supporting Professional Proficiency
戏曲导演研究

Studies in Chinese Opera Directing
(Research Program)

导演系

Directing
随申请表提交一篇本人关于导演构思研究方面的论文以及一份科研课题申请

书，PDF格式。

Please submit an academic paper or thesis on directing strategies and a research



proposal for your future project, both in PDF format.戏曲影视导演研究

Studies in Chinese Opera Film and
Television Directing (Research

Program)
戏曲导演

Chinese Opera Directing (Professional
Program)

随申请表提交一个本人导演的戏剧或影视作品视频，时长不少于 10分钟。

Please submit a video clip of at least 10 minutes showcasing your directing work
in film, theatre, or television.

戏曲影视导演

Chinese Opera Film and Television
Directing (Professional Program)

三、音乐类

III. Music
专业名称

Program
培养系部

Department
专业水平证明材料

Materials Supporting Professional Proficiency

戏曲音乐理论研究

Studies in Chinese Opera Music
Theory (Research Program)

音乐系

Music

随申请表提交一篇本人关于戏曲音乐史或戏曲音乐理论研究方面的论文，

PDF格式。

Please submit a paper or thesis on the history of Chinese opera music or the
theoretical study of Chinese opera music, in PDF format.

戏曲作曲

Composition for Chinese Opera
(Professional Program)

随申请表提交一个本人的戏曲音乐或任何剧场演出音乐的作曲作品和总谱，

音频文件为WAV或 FLAC格式，时长 5-8 分钟，总谱为 PDF格式。

Please submit one of your original compositions for Chinese opera or for any
theatrical performance, or orchestral music. The composition should be 5-8
minutes in duration and must be accompanied by the full score in PDF format and
an audio file in WAV or FLAC format.

戏曲音乐配器

Orchestration for Chinese Opera
(Professional Program)



器乐演奏

Chinese Music and Performance
(Professional Program)

音乐系

Music

乐器种类包括：京胡、京二胡、月琴、板胡、唢呐、扬琴、琵琶、打击乐、

三弦、竹笛。随申请提交一段演奏上述一种乐器的视频，时长 5-8分钟。视

频拍摄要求一镜到底，不得使用任何剪辑和音效处理技术。

Musical Instruments include: Banhu, Suona, Yangqin, Pipa, Percussion, Sanxian,
and Bamboo Flute. Please submit a video clip showcasing your performance on
one of these traditional Chinese musical instruments. The video should be 5-8
minutes in duration, shot in a single take without any editing or sound processing
techniques.

京昆系

Peking Opera and Kunqu Opera

京剧器乐研究

Peking Opera Music and Musicianship
(Research Program)

京昆系

Peking Opera and Kunqu Opera

随申请表提交一篇本人关于京剧器乐研究方面的论文，PDF格式。

Please submit a paper or thesis on the theoretical study of Peking opera music and
musicianship, in PDF format.

四、舞台美术及跨媒体艺术类

IV. Stage and Transmedia Arts
专业名称

Program
培养系部

Department
专业水平证明材料

Materials Supporting Professional Proficiency

舞台美术研究

Stage Design Studies (Research
Program)

舞台美术系

Stage Arts

随申请表提交一篇本人撰写的关于以下任何一类作品的研究论文（PDF格

式）和一套本人在该领域主持设计的作品图片（JPG格式）及作品说明 (PDF
格式)。
1. 舞台美术

2. 戏剧人物化妆及服装

3. 舞台灯光



Please submit a research paper (PDF format) authored by yourself on any of the
following categories, along with a set of images (JPG format) and corresponding
work descriptions (PDF format) for design projects where you served as the
primary designer (including cases with collaborators).
1. Stage design
2. Makeup and costume design
3. Theatre lighting design

戏曲舞台美术

Stage Design (Professional Program)

跨媒体艺术研究

Studies in Transmedia Arts (Research
Program)

随申请表提交本人设计的以下任何一类作品及说明。

1. 绘画

2. 动画及绘图

3. 视觉艺术作品

Please submit any of the following types of works along with their corresponding
descriptions.
1. Paintings (JPEG format)
2. Animation (MPEG4 format) and drawings (JPEG format)
3. Visual arts (JPEG format)

跨媒体艺术

Transmedia Arts (Professional
Program)

备注：以上专业帮助学生熟练运用丰富的中国戏曲元素，其成果广泛适用于中国戏曲以及其他各类中外舞台艺术场合。

Note: The above programs help students proficiently incorporate rich elements of Chinese opera, with their outcomes applicable to both Chinese
opera and a wide range of stage arts, both domestically and internationally.

五、艺术研究类

V. Art Research
专业名称

Program
培养系部

Department
专业水平证明材料

Materials Supporting Professional Proficiency



京剧学

Peking Opera Studies(Research
Program)

京昆系

Peking Opera and Kunqu Opera

随申请表提交一篇本人关于京剧艺术理论或历史研究方面的论文，PDF格

式。

Please submit an academic paper or thesis authored by yourself on the artistic
theories or history of Peking Opera, in PDF format.

戏曲史论

History and Theory of Chinese
Opera(Research Program)

戏曲文学系

Dramaturgy and Dramatic
Criticism for Chinese Opera

随申请表提交一篇本人关于中国戏曲史研究方面的论文，PDF格式。

Please submit a paper or thesis authored by yourself on the historical studies of
Chinese opera, in PDF format.

国际文化交流与管理

International Cultural
Communication and

Management(Research Program)

艺术管理与文化交流系

Art Management and Cultural
Communication

随申请表提交本人在视觉和表演艺术学习或实践领域的情况综述和证明材

料，以及本人高等教育院校毕业论文或设计，PDF格式，其他语种需译成中

文。

Please submit an overview of your education and practical experience in the
fields of visual and performing arts, along with supporting documents.
Additionally, provide your thesis or project (PDF format), completed as part of
your college or higher education, translated into Chinese if written in another
language.

艺术史与艺术原理

Art History and the Principles of
Art(Research Program)

剧院团管理

Theatre and Troupe
Management(Professional Program)

戏曲翻译研究

Studies in Chinese Opera
Translation(Research Program)

随申请表提交本人在艺术学习或实践领域的情况综述和证明材料，以及本人

高等教育院校毕业论文或设计，PDF格式，其他语种需译成中文。

Please submit an overview of your educational background and practical
experience in the arts, along with supporting documents. Additionally, provide
your thesis or project (PDF format) completed as part of your college or higher
education, translated into Chinese if written in another language.



研究生招生专业简介

Master's Degree Programs Overview

表演类
Performance

1. 戏曲表演研究（学术型）：以京剧、昆曲等中国戏曲剧种的表演为研究对象，通过理论探讨与实践分析，深度挖掘表演艺术的学术价值，为戏曲艺

术的传承与发展提供学术支撑。Chinese Opera Performance Studies (Research Program): Focuses on the theoretical and practical analysis of Chinese opera
performance, uncovering its academic value to support the inheritance and development of opera arts.

2. 戏曲表演（专业型）：通过系统化的技艺训练，帮助学生提升中国戏曲的表演能力，同时激发其在舞台实践中的创造力。Chinese Opera Performance
(Professional Program): Provides systematic technical training to enhance performance skills while fostering creativity in stage practices.

3. 戏曲表演形体训练研究（学术型）：聚焦形体在戏曲表演中的理论与美学意义，探索形体训练的科学方法与艺术表达。Chinese Opera Movement and
Physical Training Studies (Research Program): Explores the theory and aesthetics of movement in Chinese opera, focusing on scientific training methods and
artistic expression.

4. 戏曲表演形体训练与编创（专业型）：注重形体训练与编创能力的结合，鼓励学生在戏曲表演中展现独特的个人风格与创新能力。Chinese Opera
Movement Training and Choreography (Professional Program): Combines movement training and choreography, encouraging students to showcase their unique
styles and creativity in opera performance.

5. 戏曲舞蹈表演（专业型）：融合戏曲与舞蹈艺术，通过丰富的实践课程，使学生具备戏曲舞蹈表演的全面能力。Chinese Opera Dance and Performance
(Professional Program): Blends opera and dance arts, offering practical courses to equip students with comprehensive skills in opera dance performance.

导演类
Directing

1. 戏曲导演研究（学术型）：以导演艺术的理论研究为核心，全面探讨戏曲导演的美学体系与创作规律，推动该领域的学术发展。Studies in Chinese Opera
Directing (Research Program): Explores the theoretical and aesthetic systems of opera directing, driving academic development in this field.

2. 戏曲影视导演研究（学术型）：研究戏曲与影视导演在叙事、结构和风格上的独特性，助力学生在理论研究与实践指导中开辟新视野。Studies in Chinese
Opera Film and Television Directing (Research Program): Examines the narrative, structural, and stylistic uniqueness of directing for opera and film, fostering
theoretical and practical innovation.

3. 戏曲导演（专业型）：强调舞台导演技艺与实践的结合，培养学生在具体戏曲项目中的实际操作与创新能力。Chinese Opera Directing (Professional
Program): Emphasizes directing techniques and practical application, preparing students to lead opera projects with technical expertise and creativity.

4. 戏曲影视导演（专业型）：聚焦戏曲与影视媒介的融合，帮助学生掌握多元导演技术，胜任戏曲与影视领域的创作工作。Chinese Opera Film and Television
Directing (Professional Program): Focuses on integrating opera with film and television media, equipping students with versatile directing skills for both fields.

音乐类
Music

1. 戏曲音乐理论研究（学术型）：深入探索戏曲音乐的理论基础与历史脉络，为戏曲音乐研究提供新的学术视角。Studies in Chinese Opera Music Theory
(Research Program): Investigates the theoretical and historical foundations of Chinese opera music, providing new academic perspectives for opera music
research.



2. 戏曲作曲（专业型）：以戏曲音乐创作为核心，支持学生在音乐创作中结合传统与现代元素，打造具有独特风格的作品。Composition for Chinese Opera
(Professional Program): Centers on opera music composition, enabling students to combine traditional and modern elements to create distinctive works.

3. 戏曲音乐配器（专业型）：聚焦戏曲配器艺术的实际应用，学生将掌握戏曲音乐设计中的专业技能和艺术表现方法。Orchestration for Chinese Opera
(Professional Program): Focuses on the practical application of orchestration in Chinese opera, developing students' professional skills in music design and
artistic expression.

4. 民族器乐演奏（专业型）：通过专业化的训练体系，学生将熟练掌握中国民族器乐演奏技巧，展现中国音乐的传统魅力与当代活力。Chinese Music and
Performance (Professional Program): Offers specialized training in traditional Chinese musical instrument performance, highlighting the charm of traditional
music and its modern vitality.

5. 京剧器乐研究（学术型）：聚焦京剧器乐的理论体系与演奏实践，深入研究其历史传承与艺术特色，为京剧音乐研究提供新视野和学术支持。Peking
Opera Music and Musicianship(Research Program): Focuses on the theoretical framework and practical performance of Peking Opera music, delving into its
historical and artistic characteristics.

舞台及跨媒体艺术类
Stage and Transmedia Arts

1. 舞台美术研究（学术型）：专注于舞台美术的理论研究与历史梳理，致力于为戏曲舞台设计提供学术支持与理论基础。Stage Design Studies (Research
Program): Specializes in the theoretical and historical research of stage design, providing academic support and theoretical foundations for Chinese opera stage
design.

2. 戏曲舞台美术（专业型）：学生将通过实践操作，深入了解戏曲舞台美术设计的艺术特色与技术要点，胜任多样化舞美创作需求。Stage Design
(Professional Program): Offers hands-on training in stage design, enabling students to understand the artistic features and technical requirements of opera stage
creation.

3. 跨媒体艺术研究（学术型）：探索跨媒体艺术在理论与实践中的交叉点，关注多媒介表达在戏曲艺术中的创新可能性。Studies in Transmedia Arts
(Research Program): Explores cross-media art in theory and practice, focusing on innovative possibilities for opera in diverse media.

4. 跨媒体艺术（专业型）：学生将在数字技术与艺术创作的结合中，拓展戏曲艺术在现代媒体中的表现形式。Transmedia Arts (Professional Program):
Combines digital technology with artistic creation, broadening the representation of opera in modern media.

艺术研究类
Art Research

1. 京剧学（学术型）：以京剧艺术为研究对象，从历史与理论的角度探讨其发展脉络与文化价值，推动京剧研究的多维探索。Peking Opera Studies(Research
Program): Examines Peking Opera's development and cultural significance from historical and theoretical perspectives, advancing multidimensional research in
this field.

2. 戏曲史论（学术型）：结合戏曲历史与理论，挖掘戏曲艺术的发展规律与深层内涵，为学术研究提供新方向。History and Theory of Chinese Opera(Research
Program): Combines history and theory to uncover the development and deeper meanings of opera, offering new directions for academic research.

3. 国际文化交流与管理（学术型）：研究跨文化交流与文化管理的理论基础，学生将具备在多元文化环境中开展合作的能力。International Cultural
Communication and Management(Research Program): Focuses on the theory of cultural exchange and management, preparing students for collaboration in
multicultural environments.

4. 艺术史与艺术原理（学术型）：聚焦艺术发展史与理论基础，学生将掌握艺术理论研究的系统方法与学术思维。Art History and the Principles of



Art(Research Program): Investigates art history and theoretical principles, equipping students with systematic methods and academic thinking for art research.
5. 剧院团管理（专业型）：通过理论与实践相结合的课程设置，帮助学生胜任剧院及艺术团体的管理与运营工作。Theatre and Troupe

Management(Professional Program): Combines theory and practice to prepare students for managing theaters and art troupes effectively.
6. 戏曲翻译研究（学术型）：致力于戏曲翻译的理论探讨与实践创新，促进戏曲艺术在国际舞台上的传播与理解。Studies in Chinese Opera

Translation(Research Program): Focuses on the theory and practice of Chinese opera translation, promoting the art form on international stages.


